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روایتمحمدرضااصلانی
از»نیشدارو«درموزهسینما

فیلم مستند »نیش��دارو« به کارگردانی منوچهر انور 
سه ش��نبه 8 اسفند با حضور محمدرضا اصلانی، مدرس 
و کارگردان سینما در موزه سینما نمایش داده می شود. 
این مستند که در قالب نمایش ویژه فیلم های مستند در 
موزه سینما تحت عنوان »شب های مستند« با مشارکت 
انجمن صنفی تهیه کنندگان سینمای مستند روی پرده 
می رود، در هفتمین نشست شب های مستند، سه شنبه 
هش��تم اسفند با حضور محمدرضا اصلانی اکران و مورد 
نقد قرار می گیرد. فیلم مستند »نیشدارو« درباره شرکت 
سرم سازی رازی است که فعالیت خود را در سال ۱۳۰۳ 
تحت نظارت وزارت کشاورزی وقت با تحقیقات پیرامون 
راه های مبارزه با بیماری طاعون گاوی ش��روع کرد و به 
عن��وان یکی از قدیمی ترین و معتبرترین مراکز علمی و 
تحقیقاتی کشور شناخته می شود. منوچهر انور این فیلم 

مستند را در سال ۱۳۴۳ ساخته است. 

دومیننشستبینالمللیموسیقی
مقاومتبرگزارشد

دومین نشس��ت بین المللی موسیقی مقاومت با ارائه 
پیش��نهادی مبنی بر تش��کیل ارکستری مشترک بین 
هنرمندان کشورهای حوزه مقاومت برگزار شد. این نشست 
با موضوع »موس��یقی مقاوم��ت و الزامات آن« با حضور 
تعدادی از اساتید، پژوهشگران و موزیسین های داخلی و 
خارجی از کشورهای حوزه مقاومت اسلامی و شمال آفریقا 
از جمله محمود واعظی رئیس دانشکده الهیات و معارف 
اسلامی دانشگاه تهران، فاطمی رئیس مرکز مطالعات و 
راهبردی ژرفا، فریدون باقری مدیرعامل موسسه بین المللی 
تقارب فرهنگ ها، رفیعی رئیس اندیشکده رسانه و هنر 
ژرفا، مصطفی یوس��ف الداوی و مشارکت برخی استادان 
از کش��ورهای عراق، لبنان، فلسطین و تونس، به شکل 
برخط در دانشکده الهیات دانشگاه تهران برگزار شد. این 
نشست از سوی مرکز مطالعات راهبردی ژرفا، دانشکده 
الهیات دانشگاه تهران و مؤسسه بین المللی تقارب فرهنگ ها 

برنامه ریزی شده بود.   

امیدواریبهبرپاییدوبارهجشنواره
تئاتركودكونوجواندریزد

بیست وهشتمین جشنواره بین المللی تئاتر کودکان و 
نوجوانان در یزد با معرفی برگزیدگان به کار خود پایان داد. 
در این مراسم که با حضور »محمود سالاری« معاون 
امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در اردکان یزد 
برگزار شد، سالاری اظهار امیدواری کرد این جشنواره سال 

آینده نیز در یزد برگزار شود. 
وی با ابلاغ پیام وزیر به دست اندرکاران برگزاری این 
جشنواره، از همکاری مردم و مسؤولان و دست اندرکاران 
برگزاری جشنواره بین المللی تئاتر کودک و نوجوان در 
اس��تان یزد تقدیر کرد. امیر مش��هدی عباس، دبیر این 
جشنواره نیز طی سخنانی در این مراسم گفت: در ایام 
برگزاری جشنواره شاهد ۱۷۰ اجرا در ۱۰ سالن و بخشی 
ب��ه صورت خیابانی با هنرمن��دی ۴۵۰ هنرمند داخلی 
و خارج��ی بودیم. وی همچنین از برگ��زاری ۹ کارگاه 
آموزش��ی جهت انتقال تجربیات و دانش برای خلاقیت 
بهتر علاقه مندان و دست اندرکاران جشنواره در جریان 

برگزاری این رویداد خبر داد. 

بازیگر»جیمزباند«درگذشت
»پاملا س��الم« بازیگر نقش خانم مانی پنی در فیلم 
»دیگر هرگز نگو هرگز« از س��ری فیلم های جیمز باند، 
در 8۰ سالگی درگذشت. این بازیگر بریتانیایی که سال 
۱۹۷8 در فیلم جنایی »س��رقت بزرگ قطار« در مقابل 
»ش��ان کانری« نیز ایفای نقش کرده بود، س��ال ۱۹۴۴ 
می��لادی در هند به دنیا آمد و در دانش��گاه هایدلبرگ 
آلمان و مدرسه مرکزی سلطنتی و درام در لندن تحصیل 
کرد و سپس در چسترفیلد و یورک تئاتر فعالیت خود 

را آغاز کرد. 
فیلم »دیگر هرگز نگو هرگز« یک فیلم جاسوس��ی 
محصول س��ال ۱۹8۳ به کارگردانی »اروین کرش��نر« 
است که بر اساس رمان »تاندربال« از سری داستان های 
»جیمز باند« در سال ۱۹۶۱ نوشته ایان فلمینگ، ساخته 
شده است. این فیلم با بودجه ۳۶ میلیون دلاری موفق 
به ثبت فروش ۱۶۰ میلیون دلاری در سراسر جهان شد. 
»پاملا س��الم« همچنین در سریال درام آمریکایی »بال 
غربی« در نقش نخس��ت وزیر بریتانیا و س��ریال»بخش 
فوریت های پزشکی« هم ظاهر شده بود و  برای نقش های 
علمی - تخیلی اش در فیلم های »بلیک ۷«، »سه پایه ها« 
و »در هزارتو« نیز شناخته می شود. او در دهه ۱۹۹۰ به 
لس آنجلس نقل مکان کرد و سپس به میامی رفت و در 
س��ال ۲۰۲۰ در سریال »روبات های مرگ« از مجموعه 
س��ریال های »دکتر هو« در نقش توس در مقابل دکتر 

تام بیکر ظاهر شد. 

قطعه»چشمبهراه«
باموضوعانتظارمنتشرشد

خوانن��ده قطعه »چش��م ب��ه راه« درب��اره چگونگی 
ش��کل گیری این اثر گفت: این قطعه نخستین اثر بنده 
و درباره حضرت مهدی موعود)عج( و ظهور است که به 

مناسبت نیمه شعبان منتشر شد.
وی افزود: با توجه به دغدغه ها و نیتی که از قبل داشتم، 
به دنبال این بودم نخستین کارم را برای امام زمان)عج( 
منتشر کنم که خدا را شکر این اتفاق افتاد. این خواننده 
جوان اضافه کرد: این کار توسط من و تیمی حرفه ای با 
توجه به ارادت قلبی که نسبت به حضرت ولیعصر)عج( 
داش��تیم تهیه شد تا ادای دینی هر چند ناقابل خدمت 

حضرت باشد و امیدوارم مورد قبول حضرت واقع شود.
وی درباره جزئیات گروه تولیدکننده این اثر هم عنوان 
کرد: زحمت ترانه  کار را سیدجواد پرئی کشید که برای بنده 
همکاری با ایشان خیلی باعث افتخار بود، چرا که ایشان 
یکی از شعرای خوب آیینی کشور است که سال هاست 
در این حوزه فعالیت دارد و در این قطعه مثل یک مشاور 
کنار من بود. موسیقی و تنظیم کار هم توسط علی وانیار 

انجام شد.

اخبار

گروهفرهنگوهنر:سال ۱۴۰۲ در حالی به روزهای پایانی 
خود نزدیک می شود که طی سال های اخیر صداهای ماندگار 
یک��ی پس از دیگری دار فانی را وداع کرده اند؛ صداهایی که 
هرگز جایگزینی برای ش��ان پیدا نشده و با این اوصاف هنر 
دوبله کش��ور بدون شک س��ال های بعد دوران کم فروغی را 
تجربه خواهد کرد. هنر دوبله ایران که روزگاری در دنیا حرف 
اول را می زد، امروز در شرایطی به سر می برد که ستاره های 
درخش��انش یکی پس از دیگری از دنیا می روند و این هنر 
ماندگار از بزرگ و بزرگ تر تهی می ش��ود. اینکه مسؤولیت 
دوبله و سر و سامان دادن به آن با کدام دستگاه و نهاد است 
بماند ولی آنچه اکنون دوبله کشور تجربه می کند، بدون اغراق 
یکی از بی کیفیت ترین دوران هاست. تنها کافی است به درد 
دل معدود بزرگان و پیشکسوتان باقیمانده در این حوزه توجه 
شود تا وضعیت اسفناک دوبله کشوری که روزگاری بر قله دنیا 
قرار داشت، روشن و مشخص شود. متاسفانه حضور بازیگران 
سینمایی یا بهتر بگوییم چهره های سینمایی و خوانندگان 
موس��یقی پاپ برای جذب مخاطب و تولید آثار بی کیفیت 

دوبله از جمله دلایل این روند نزولی است. 
در این اوضاع و احوال خبر درگذش��ت »پرویز ربیعی« از 
ماندگارترین دوبلور های کش��ور نیز مزید بر علت شد تا در 
روزهای پایانی سال، بیشتر و بیشتر متوجه خلأ موجود در این 
عرصه شویم. پرویز ربیعی از جمله پیشکسوتان عرصه دوبله 

شامگاه شنبه ۵ اسفند در منزل خود بر اثر ایست قلبی در 8۴ 
سالگی درگذشت. او از مهم ترین گویندگان نقش های مکمل 
در تاریخ دوبله ایران و در ارائه شخصیت ها و تیپ های مختلف 
و متضاد، بسیار توانا بود. ربیعی در فیلم های بسیاری به جای 
بازیگران صحبت کرد؛ آثاری که هر کدام جزو ماندگارترین 
فیلم های تاریخ س��ینما ش��دند و در خاطره نسل های پا به 
سن گذاشته امروز همچنان پررنگند. جورج سی اسکات در 
»بیلیارد باز«، اس��تیو مک کوئین در »دزدی سنت لویی«، 
دیوید چیانگ در »مبارزی از شان تونگس«، فردریک فورست 
در »اینک آخرالزمان«، کائوچیو در »جنگجویان کوهستان«، 
ژاور درکارتون »بینوایان« و پدر پسر شجاع در کارتون »پسر 
شجاع« از جمله شخصیت هایی بودند که ربیعی به جای آنها 
حرف زده بود. ربیعی همواره در دوران حیاتش به کرات خود 
را مدیون خسرو خسروشاهی دانسته و او را عامل حضورش 
در عرصه دوبله می دانست؛ هنرمند مستعد و جوانی که تنها 
دوبله در یک نقش کوتاه در یک فیلم وسترن برایش کافی 
بود تا در نخستین حضور جدی اش در استودیو مسترفیلم به 
جای »رابرت دووال« در فیلم سینمایی پدرخوانده صحبت 
کند و همین نقش باعث ماندگاری اش در عرصه دوبله کشور 
شد. یکی از ویژگی های ربیعی رل های فرعی و مکملی بود که 
گویندگی شان را انجام داده بود به طوری که خودش اذعان 
داش��ت بیش از 8۰ درصد آثارش نقش های فرعی و مکمل 

بوده اس��ت. او در تمام سال هایی که در عرصه دوبله حضور 
داشت و همواره به عنوان یکی از صداهای ماندگار شناخته 
می ش��د، هرگز تمایلی برای ورود به عرصه مدیریت دوبلاژ 
نداش��ت اما خودش دلیل این عدم علاقه را اینگونه توصیف 
کرده: »به ۲ دلیل هیچ وقت تمایلی نداشتم مدیر دوبله باشد؛ 
دلی��ل اول اینکه فکر کنید قرار اس��ت فردا با مدیریت من، 
فیلمی دوبله ش��ود که ۱۵ گوینده دارد. ش��ب یک گوینده 
زن��گ می زند که من فردا نمی توانم بیایم یا همان فردا یک 
گوینده ۲ س��اعت دیر می آید و وقتی علتش را بپرسم، قرار 
اس��ت بگوید من رفته بودم بانک یا بیمارستان. این  اتفاقات 
من را ناراحت می کند به همین دلیل قبول مسؤولیت نکردم 
که عصبانی شوم و برای خودم دشمن بتراشم. از نظر زمانی 
دقیق هستم و این دیرکردها یا انجام دادن کارهای شخصی 
به جای کار گروهی را بی احترامی به دیگر گوینده ها می دانم. 
دلیل دومش به خاطر قیمت و دس��تمزد کار گوینده ها بود. 
به هر حال وقتی از اس��تودیو بیرون می روم و می خواهم به 
خانه بروم، نمی توانم عذاب وجدان داش��ته باشم. حالا وقتی 
دارم خوب کار می کنم، چه احتیاجی اس��ت مدیردوبلاژی 
کن��م تا کلی ح��رص و جوش را به جان بخ��رم یا بخواهم 
خودم را درگیر سینک و وسواس رعایتش توسط گوینده ها 
کن��م؟« ب��دون تردید آنچه در صحبت ه��ا و گفت وگوهای 
مرحوم ربیعی کاملا مشخص و محرز است، تعهدی بود که 

پیرامون کار و تخصصش داشت؛ تعهدی که نه تنها برای او، 
بلکه برای تمام همنسلانش وجود داشت. حال آنچه در پی 
درگذش��ت صداهای ماندگار کاملا به چش��م می آید، خالی 
شدن این عرصه از بزرگ و بزرگان است تا دیگر نه خبری از 
 نسل طلایی دوبله باشد و نه امیدی به بهبود روند این هنر 

بااصالت.

بهبهانهدرگذشتپرویزربیعی،هنرمندپیشکسوتدوبلهایران

صداهایماندگار،یکیپسازدیگریمیروند

گروهفرهنگوهنر:داوود رشیدی وقتی به فرانسه رفت، قرار 
بود علوم سیاسی بخواند اما در فرانسه علاوه بر علوم سیاسی، 
تئاتر خواند و وقتی به ایران برگشت، تبدیل به یکی از مطرح ترین 
بازیگران و کارگردانان تئاتر و سینما شد. این هنرمند که اواخر 
دهه ۴۰، بازیگری و کارگردانی را  در سینما و تئاتر با حضور و 
کارگردانی در آثاری چون »آنتیگون«، »الکترا«، »کاپیتان قراگز«، 
»می خواهید با من بازی کنید«، »مس��تاجر«، »ش��اه داوود«، 
»پروازبن��دان«، »دیکته« و »زاویه« در تئاتر و فیلم هایی چون 
»تجاوز« ساخته حمید مصداقی و نویسندگی بهزاد فراهانی آغاز 
کرد، تا قبل از انقلاب در ۱۲ فیلم سینمایی از جمله »فرار از تله« 

جلال مقدم، »کندو« فریدون گله، 
»جهنم به اضافه من« محمدعلی 
فردین، »میعادگاه خش��م« سعید 
مطلبی و »قدغن« علیرضا داوودنژاد 
هنرنمایی کرد. بدون شک اما یکی از 
بهترین آثاری که این هنرمند روی 
صحنه برد، نمایش »دیکته« نوشته 
غلامحسین ساعدی بود که همواره 

به عنوان ماندگارترین اثرش در کارنامه فعالیت های او به یادگار 
مانده است. از همین رو در پنجمین نشست اکران و نقد »فیلم 

تئات��ر« در خانه هنرمن��دان ایران 
به همت انجمن صنفی منتقدان، 
نویسندگان و پژوهش��گران خانه 
تئاتر با حضور احترام برومند، عباس 
غفاری و افشین خورشید باختری 
ای��ن نمایش اکران و م��ورد نقد و 
بررس��ی قرار گرفت؛ نمایش��ی که 
سال ۴۹ به مدت ۶۰ دقیقه در تالار 
س��نگلج روی صحنه رفته بود.  در ابتدای این نشست، عباس 
غفاری با اشاره به دلایل برگزاری این نشست ها و ایجاد راه های 

گفت وگو در تئاتر گفت: سال هاست تلاش می کنیم از یک جامعه 
تک صدایی نجات پیدا کنیم. چه چیز بهتر از تئاتر می تواند سبب 
دیالوگ و گفت وگو بین ما شود و شرایط را برای این اتفاق مهیا 
کند؟ یکی از اهداف سلسله جلسات نمایش »فیلم  تئاتر« نیز 
همین موضوع است. احترام برومند در ادامه این نشست گفت: 
من منتقد تئاتر نیستم و صحبت هایم نیز نقد تئاتر نیست. این 
نمایش برایم خاطره ای بسیار زیبا از نخستین سالی است که 
ازدواج کرده بودم. همه اسامی تیتراژ این اثر برایم آشنا بودند؛ 
همگی اساتیدی بودند که کار خود را خیلی خوب بلد بودند و 

آن را به بهترین شکل انجام می دادند. 

درپنجمیننشستاكران،نقدوبررسیفیلمتئاتر»دیکته«بهكارگردانیداوودرشیدیمطرحشد

هنرمندیکهزیربارسانسوردردورهپهلوینرفت

محمدمحمدی:قصه پرغص��ه قاچاق فیلم های ایرانی ۳ 
دهه اس��ت گریبان سینمای ایران را گرفته است. ماجرا 
از اوایل دهه ۷۰ ش��روع ش��د؛ روزگاری که نه اعتراضی 
به این روند بود و نه واکنش چندانی در س��طح رسانه ها 
مش��اهده می ش��د به طوری که تنها به نظر می رس��ید 
بیرون دادن نس��خه غیرقانونی، روش��ی برای زمین زدن 
فروش و عدم بازگش��ت سرمایه س��رمایه گذار است! اما 
طی س��ال های اخیر بویژه ۲ سال گذشته داستان عوض 
ش��د و شاهد قاچاق سازمان یافته فیلم ها آن هم با هدف 
زمینگیر شدن س��ینمای ایران هستیم به طوری که به 
نظر می رس��د گروهی هدفمند عزم خود را جزم کرده اند 
تا ریش��ه س��ینمای ایران را بزنند. در سال های ابتدایی 
شکل گیری این روند، وضعیت قاچاق فیلم ها به گونه ای 
بود که در روز دوم اکران یک فیلم، سی دی غیرمجازش 
درست کنار سینمای اکران کننده اش به فروش می رسید. 
»اکران پیاده رو« آنقدر رونق یافت و تهدید سرمایه گذاران 
و تهیه کنندگان شدت گرفت که همه وارد میدان شدند؛ 
از سینماگران تا نیروی انتظامی و نهاد های امنیتی تا بلکه 

ریشه قاچاق خشکانده شود.
مس��اله قاچاق با پیگیری های فراوان در آن سال ها به 
صورت مقطعی حل شد ولی نه تنها هیچ وقت ریشه کن 
نشد، بلکه سختگیری های غیرضرور  چماقی شد بر سر 
تهیه کنندگان و سرمایه گذاران. در واقع تنها راه رسیدن به 
مرحله اکران رعایت موارد یا بهتر بگوییم سختگیری های 
بی مورد و بی جا شد تا امروز برخلاف دهه های ۷۰ و 8۰ 
آتش سرمایه سوز قاچاق، نه تنها دامن تهیه کنندگان که 

دامن کل سینمای ایران را بگیرد. 
معضل قاچاق فیلم به همان س��ی دی های پیاده رویی 
ختم نشد و با فراگیر شدن شبکه نمایش خانگی و پخش 
یک فیلم در این ش��بکه،  تنها چند س��اعت کافی بود تا 
شبکه های ماهواره ای فارسی زبان اقدام به پخش این آثار 
کنند و با این کار به بازار شبکه نمایش خانگی هم لطمه 

بسیاری  زده شد؛ رویه ای که در انتهای دهه ۹۰ با قوت و 
قدرت فراوانی همچنان ادامه داشت آن هم نه کنار پیاده رو 
و در شبکه های ماهواره ای که این بار در فضای مجازی به 
طوری که هر کسی با تلفن همراه هوشمندش نسخه های 
قاچاق را در کمتر از چند دقیقه دانلود و تماشا می کرد! 
»شب های زاینده رود«،  »نوبت عاشقی«، »آدم برفی«، 
»مارمول��ک«، »اخراجی ه��ا«، »س��نتوری«، »عصبانی 
نیستم«، »فروشند«، »پنجاه کیلو آلبالو«، »متری شیش 
و نیم« و »رحمان ۱۴۰۰« تنها بخش��ی از آثار شاخصی 
هس��تند که طی ۳ دهه گذش��ته قاچاق شدند؛ مساله و 
چالشی که با ورود به دهه جدید روز به روز افزایش یافت 
و به نوعی سونامی ای از قاچاق فیلم ها به راه افتاد. بعد از 
فیلم »تفریق« مانی حقیقی، فیلم های »ارادتمند، نازنین، 
بهاره، تینا« به کارگردانی عبدالرضا کاهانی، »بی رویا« به 
کارگردانی آرین وزیر دفتری، »اورکا« به کارگردانی سحر 
مصیبی، »برادران لیلا« به کارگردانی سعید روستایی و 
هم اکنون نیز »شب، داخلی، دیوار« به کارگردانی وحید 
جلیلوند - و احتمالا طی روزهای آینده »کیک محبوب 
م��ن« به کارگردانی بهتاش صناع��ی - را باید به عنوان 
آث��ار قاچاق ش��ده طی چند وقت اخی��ر نامید. اما آنچه 
قاچاق  این آثار را با نمونه های مشابه در ۳ دهه گذشته 
متمایز کرده، عدم شکایت سازندگان از انتشار غیرقانونی 
فیلم هاست! در کمال تعجب اغلب سازندگان و صاحبان 
آث��ار به نوعی با اعلام رضایت یا حداقل عدم ش��کایت با 
قاچاق آثارش��ان برخورد کرده اند! اما بدون ش��ک آنچه 
مش��خص است اینکه جریان قاچاق در دهه های گذشته 
همواره مبتنی بر ضربه زدن به تهیه کننده و سرمایه گذار 
بوده اما اکنون با عدم شکایت یا در برخی موارد رضایت 
صاحبان بیش از آنکه سرمایه اثر ضربه بخورد، سینمای 
ایران است که متضرر می شود یا به نوعی زمینگیر خواهد 
ش��د. از همین رو این گزاره را که انتشار غیر قانونی این 
فیلم ها هدفی جز ضربه زدن و زمینگیر کردن سینمای 

ایران ندارند، باید صحیح ترین گزینه پیرامون این چالش 
دانس��ت؛ سینمایی که طی ۲ سال گذش��ته با اقدامات 
بزرگی چون انقلاب سالن سازی در سراسر کشور، احیا و 
رشد روزافزون مخاطب ، رشد تولید آثار، هدفمند شدن 
رویداد های سینمایی، تنوع ژانر و موارد بسیاری دیگر که 
طبیعتا برای برخی جریانات ناخوشایند است، در مسیر 

تعالی قرار گرفته است. 
س��ازمان س��ینمایی تاکنون چن��دان موضع خاصی 
پیرامون این موضوع نگرفته اس��ت به گونه ای که محمد 
خزاعی، سکاندار س��ینمای ایران در بازدید از نمایشگاه 
رس��انه با اش��اره به وضعیت قاچاق فیلم ها اظهار داشت: 
اگر صاحبان آثار درباره انتشار غیرقانونی فیلم شان به ما 
مراجعه کنند، ما از طریق مجاری قضایی و امنیتی حتما 
پیگیری می کنیم و با عوامل آن برخورد می کنیم اما بعضا 
مواردی پیش می آید که خود صاحبان آثار شکایتی نزد 
سازمان س��ینمایی نمی آورند و اصولا بحثی در این باره 
ندارند، چرا که خودشان می دانند اثرشان به چه صورتی 

منتشر شده است. 
بعضا درب��اره آثاری که به ص��ورت غیرقانونی پخش 
ش��ده ما پیگیری کردیم و حتی مشخص شده نخستین 
پلتفرم یا س��ایت منتشر کننده کجا بوده و حتی صاحب 
آن سایت چه کسی بوده است. برخی فیلم ها نیز مسائل 
مربوط به ساخت و تولیدشان داخلی نیست و مربوط به 
تهیه کنندگان خارجی اس��ت که ب��از به حیطه کاری ما 
مربوط نمی شود. شاه بیت جمله محمد خزاعی جمله »به 
حیطه کاری ما مربوط نمی شود« است. عبارتی که کاملا 
روش��ن می  کند از منظر مدیران سازمان سینمایی، ثبت 
رکورد بیشترین قاچاق فیلم طی ۲ سال گذشته در مقایسه 
با ۴ دهه گذشته چندان محلی از اعراب ندارد، در حالی 
که با توجه به شواهد موجود، سونامی راه افتاده صرفا برای 
زمینگیر کردن سینما و ایجاد پروپاگاندای رسانه ای علیه 
اقدامات موثر، ماندگار، اصولی و اساسی سازمان سینمایی 

طی ۲ سال گذشته است.  
اما نکت��ه زمانی بغرنج تر می ش��ود 
که بی تفاوتی س��ازمان س��ینمایی، در 
گفت وگ��وی حبیب ایل بیگ��ی رنگی از 
توجیهات ب��ه خود می گی��رد. این مدیر 
سینمایی پیرامون آثار قاچاق شده همانند 
خزاعی به نوعی عبارت »به حیطه کاری ما 
محسوب نمی شود« را در قالب های متفاوتی 

بیان کرده است.
او درب��اره آثار و توجیه ای��ن موضوع که 
قاچاق چندان به ما مربوط نمی ش��ود، گفت: 
فیلم »برادران لیلا« هم وقتی در »وی اودی« ها 
پخش ش��د، طبیعی بود که پخش شود. البته 
ش��بکه های ماهواره ای متری��ال اصلی فیلم را 
داش��تند. آنه��ا از روی »وی اودی« کپی نکرده 
بودند، چون کپی کیفیت فنی را کاهش می دهد. 
عوامل فیلم »تفریق« می خواستند در تابستان نمایشش 
بدهن��د. نظر ما این بود در ماه های بعد مثلا فصل پاییز 
اکران ش��ود که شرایط بهتری وجود داشته باشد. غیر از 
دس��ت اندرکاران فیلم و عوامل لابراتوارها و استودیوها و 
جشنواره های خارجی و عرضه کنندگان فیلم در داخل و 
خارج، متریال فیلم در اختیار هیچ کس دیگری نیست. آن 
متریال دست همین عوامل است که ارتباط مستقیمی با 
مالکان فیلم دارند. وی همچنین پیرامون فیلم »بی رویا« 
نی��ز اظهار داش��ت: در چند م��اه گذش��ته چندین بار 
گفته ایم بیایید »بی رویا« را اکران کنید اما تهیه کننده و 
سرمایه گذار گفته اند ما به دلیل هزینه های بالای اکران، 
فیلم را به یک »وی اودی« واگذار کرده ایم. همان طور که 
آقای وزیر گفته اند این فیلم ها قبل از مساله دار شدن عوامل 
ساخته شده و همه تشریفات قانونی را طی کرده اند. پروانه 
س��اخت و نمایش گرفته اند و اصلاحات را انجام داده اند. 
اکران حق طبیعی ش��ان اس��ت. حق طبیعی سازندگان 
نباید ضایع ش��ود. اینکه فیلم ب��ا متریال خوب لو رفته، 
برای ما هم جای سوال است. چند روز پیش، نماینده ای 
از س��ازمان سینمایی جلسه ای با پلیس فتا داشته است. 
آنها قول داده اند به لحاظ فنی پیگیری کنند که منش��أ 
لو رفتن فیلم کجا بوده اس��ت. ما به دادستانی هم برای 

پیگیری این موضوع نامه نوشتیم.
»ارادتمند؛ نازنین، بهاره، تینا« هم که کارگردان فیلم 
که یکی از س��رمایه گذاران است، چندین بار اعلام کرده 
ب��ود من این فیل��م را پخش می کنم. ما داریم موضوع را 
بررس��ی می کنیم ولی وقتی خودش اعلام کرده، باید به 

موضوع دیگری فکر کرد؟
 در هر صورت آنچه مش��خص اس��ت و همان طور که 
پیش ت��ر بدان اش��اره کردیم، رنگ و ب��وی قاچاق در ۲ 
س��ال گذش��ته به مراتب متفاوت تر از دهه های گذشته 
است و نمی توان با شیوه اینکه به حیطه کاری ما مربوط 
نیس��ت، جلو رفت اما آنچه مهم است اینکه پروپاگاندای 
رسانه ای جریان مخالف دولت به مراتب قوی تر و موثرتر 
از بازوهای رسانه ای سازمان سینمایی هستند و قطعا در 
آینده یکی از بخش هایی که از سوی جریان مقابل مورد 
حمله و هجوم ق��رار خواهد گرفت، موضوع ثبت رکورد 
قاچاق فیلم طی سالیان اخیر است؛ چالشی که به کرات 
از س��وی سازمان سینمایی به نوعی نشان داده شده که 
امری کاملا بی اهمیت است؛ در حالی که در آینده ای نه 
چندان دور دستمایه زدن نه تنها سازمان و وزارت ارشاد، 
بلکه حتی دولت خواهد ش��د. از همین رو انتظار می رود 
تصمیم گیران و سیاست گذاران سازمان سینمایی پیرامون 
خواب دیده شده برای شان چاره ای بیندیشند، زیرا قطعا 
این هجوم نه صرفا سازمان سینمایی و وزارت ارشاد، بلکه 

دولت سیزدهم را هدف قرار خواهد داد.
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